
Nerozdělitelné vazby

do dvou řádků nelze rozdělit

● jednohláskové předložky a spojky:
k, K, s, S, v, V, z, Z, o, O, u, U, i, I, a, A

● ustálené vazby: Karel IV.

● křestní jméno zkratkou a příjmení: A. Novák

● titul a jméno: MUDr. Nováková

● číslovky a zkratky jednotek: 265 Kč, 10 m

● datum: 17. 9. 2004, 18. března 1997

● zkratky příslušející k nějakému názvu:
Firma, a. s.



Dělení slov

● slova dělíme podle slabik

● dále na hranicích mezi kořenem slova a předponou 
nebo příponou

● nejsou-li zřejmé hranice slabik, ponecháváme na 
konci řádku jednu souhlásku a ostatní píšeme na 
další řádek: ses-tra, myš-lenka, hr-dlo

● složená slova dělíme v místě spojení:
Česko-moravská vrchovina

● u složených výrazů se spojovníkem se spojovník 
opakuje i na novém řádku: česko-
-německý slovník



Kdy slova dělit nelze
● pokud by zůstalo na konci řádku jedno písmeno:

a-nabáze

● pokud by na následující řádek byla přenesena 
pouze dvě písmena: anabá-ze

● pokud by rozdělením slova vzniklo slovo 
nevhodného významu nebo nebo vulgarismus:
spisova-tele, kni-hovna, ná-držka

● jedná-li se o zkratky, čísla nebo časové údaje:
s.-r.o., a.-s., t.-č., 25-000, 12.-15 h

● pokud by následovala více jak tři dělení pod sebou
(do počtu dělení se započítávají i interpunkční 
znaménka na konci řádků a východové řádky) 



... Toto je přípustné děle-
ní, protože na druhém řádku jsou před první 
mezerou tři znaky.

... Toto děle-
ní není přípustné, neboť na druhém řádku 
jsou před první mezerou pouze dva znaky.

● pomlčka může zůstat na konci řádku, nesmí jí však 
řádek začínat

● v nadpisech dělení slov nepoužíváme

● stránku neukončujeme děleným slovem



Normální a zavěšená interpunkční znaménka



















  















Hladká sazba

● základní text – knihy, články

● při zvýšených nárocích na soustředění

● písmo jednoho druhu, řezu a stupně

● stejný řádkový proklad a prostrkání

● jednotné odstavce – počet sloupců na stránce, 
jejich šířka, způsob zarovnání a odstavcová zarážka

● sazba buď celá s dělením či bez dělení slov







Smíšená sazba

● obsahuje písma i jiných řezů – ALE stejné rodiny

● tyto řezy užíváme k vyznačování

● kurzíva

● polotučný a tučný řez nekombinujeme!

● kapitálky

● vyhýbáme se podtrhávání

● neprostrkáváme!!!



Konstrukce optického středu stránky



Konstrukce okrajů vázané publikace



Dělení archu papíru




